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تهدف هذه الدراسة الظظي تطظظبيق مفهظظوم الهنظظدرة والظظتي تعنظظي إعظظادة النظظظر

وإعادة التصميم للعمليات الدارية لتحقيق تحسينات في مقاييس الداة التي تشظظمل

التكلفة والجودة والخدمة والسرعة, وتوفير الجهد والقوي البشظظرية الظظذي نجظظم عظظن

هذه الممارسة الروتينية والتقليدية للعمال دون مراجعة أو إعادة التفكير والبدظظداع ،

وتقليظظل الخطظظاء، ، وتقظظديم خظظدمات أفضظظل للعملء،، ومظظن ناحيظظة أخظظري إن التطظظور

والتنوع التكنولوجي السريع وتأثيره القوي علظظظى العمليظظات النتاجيظظظظظظظظة والخدميظظة

اا في جميظظع القطاعظظات وللسظظتغلل المثظظل لهظظذه التكنولوجيظظا الحديثظظة أصبظظظح لزامظظ

وجظظظود إدارة حديثة تهتم بددراسة وتحليل وتصميم نظم العمليات المتكاملظة وكيفيظة

إدارتظها وتطويظظظظظظظظر الموارد النتاجية والبشرية و المعلوماتية في جميع القطاعظظات

.

ولقد استخدمنا في هذه الدراسة تطبيق يسمي البيزاجي وهو يعد مظظن أشظظهر

البرامج المتخصصة فظظي عمليظظة الهنظظدرة لسظظهولة إسظظتخدامه، والظظذي يسظظمح بدعمظظل

.نمذجة للعمال وتنفيذها دون الحوجة إلي بدرنامج

وعند مقارنته بدبرنامج البونيتا نجد ان البونيتظظا مفتوحظظة المصظظدر امظظا الظظبيزاجي

فهوبدسظظيط أمظظا اذا كنظظت تريظظد إسظظتخدامه بدشظظكل أوسظظع  فيتطلظظب منظظك شظظراء،

رخصة،وهذان التطبيق يمكن الحصول عليهم تحميلهم من النت ، بدشكل عام يمكظظظن

إستخدام المودل مع  كلتا التطبيقين لتطوير أي سوفتوير، وفي كلتا التطبيقين يمكن

تمثيل العملية الموجودة بدصورة معيارية بدحيث تكظظون واضظظحة للمؤسسظظة ، وتسظظمح

.للمشاركة من قبل الداريين في المؤسسة
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Abstract

This  study  aims  to  apply  the  concept  of  reengineering  which

means reviewing and re-designing of management processes to

achieve  improvements  in  the  basic  measures  that  include  the

cost,  quality  of  service,  speed,  the  effort  and  manpower  that

resulted from the routine and traditional administration practice

without  much  reviewing  or  rethinking,  innovation,  reduction  of

errors, or provision of better services to customers. 

 On the other hand, the rapid technological evolution and diversity

have strong impact on the productive processes and services in

all  sectors  .To  utilize  this  new  technology  ,  it  has  to  be

synchronized with modern management  which is concerned with

the  study  ,  analysis  ,design  of  integrated  operational  systems

,and the development of  productive resources,  and information

technology in all sectors. 

In  this  study,  we  used  an  application  called  bizagi.  It’s  a

specialized  program in  process  reengineering  is  popular  for  its

ease  of  use.  It  allows  modeling  and  implementing  business

without  the  need  for  programming.  When  compared  with  the

program bonita, It’s an open source. While bizagi is simple and if

more advanced use is needed a license can be purchased.
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Both applications can be downloaded from the internet. Generally,

the model in both applications can be used for development of

any software. In both applications, the standard process can be

represented specifically and clearly, allowing participation by the

managers in the corporation.
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